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La línia de tren Mataró-Barcelona fa 175 anys pàg 3

Episodi històric

Fo
to

: A
ju

nt
am

en
t d

e 
B

ar
ce

lo
na

VILASSAR DE MAR pàg 11

Junts i ERC tanquen
un acord per governar
amb majoria absoluta

A FONS pàgs 8 i 9

Una política sense
dictadures estètiques?

PREMIÀ DE MAR pàg 10

Tot a punt per a una nova
edició dels Premis Butaca

ValorenelpatidelCasinodel
Masnouen1,1milionsd’euros
L’Ajuntament en va pagar 235.000 euros, la propietat considera que val 3,4 milions i el cas continua obert pàg 6

PREMIÀ DE MAR pàg 10

Alerten sobre el risc
d’inundacions que pot
patir el municipi

MÚSIC VILASSARENC pàg 11
Alex Cortés: “Donar suport 
a la gent que comença 
és essencial per créixer”
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El 28 d’octubre de 1848 sortia de
l’avinguda Doctor Aiguader de
Barcelona el primer tren de la lí-
nia ferroviària Barcelona-Mata-
ró, que suposava l’arribada a la
península Ibèrica d’aquest mitjà
de transport. 

La inauguració va suscitar gran
expectació entre la població. De fet,
el primer viatge va aplegar milers
de persones per presenciar la sor-
tida del tren i no hi va faltar cap au-
toritat. Ara fa dues setmanes es
complien 175 anys d’aquesta efe-
mèride que facilitaria la mobilitat
a milers de persones, especial-
ment als habitants del Maresme i
del Barcelonès. Una data històri-
ca que es va recordar amb la cele-

bració d’un acte que va reunir di-
ferents autoritats.

IMPULSOR MARESMENC
El Maresme va jugar un paper fo-
namental en aquesta història. I és
que el mataroní Miquel Biada va
ser l’artífex de l’arribada del fer-
rocarril a la península Ibèrica. Re-
sident a l’Havana, va veure com
el 1837 es va inaugurar el tram
l’Havana-Bejucal i va decidir que
havia de portar aquest mitjà de
transport aquí. 

Segons explica la llegenda, en
veure aquest ferrocarril es va pro-
posar importar la idea i, com a viat-
ge inaugural, el Barcelona-Mata-
ró. “Aposto deu mil pesos que
després de transcorreguts quatre
anys de la meva arribada a Espa-
nya, anirem des de Barcelona fins
a Mataró en el ferrocarril que fa-
rem construir”, va afirmar Biada.

Anys després va poder complir la
seva promesa, tot i que no va po-
der pujar en aquell tren.

UN LLARG TRAJECTE
Abans de l’estrena, però, va haver-
hi un llarg recorregut per fer. Amb
la informació que havia recopilat
a Cuba, el mataroní va viatjar a la
Gran Bretanya, on s’havien fabri-
cat els trens de Cuba. Allà va cer-
car finançament i uns enginyers
que poguessin tirar endavant el seu
projecte. En tornar a Barcelona, l’e-
quip va començar a preparar el
projecte i va ser el 1843 quan van
sol·licitar la concessió a l’Estat.

El grup d’inversors inicial del
projecte va encarregar, el 1844, els
plànols a l’arquitecte anglès Joseph
Locke. Després de moltes reti-
cències sobre el mitjà de transport,
protestes per l’expropiació forço-
sa dels terrenys per on passaria el

tren, boicots a les obres i diversos
entrebancs, el 18 de juny de 1847
el capatàs Robson, de l’empresa
anglesa Mackenzie&Brassey, ar-
ribava a Barcelona per dirigir les
obres sota les instruccions de Wi-
lliam Locke, net de Joseph Locke. 

A la Gran Bretanya es va
comprar la maquinària, que cons-
tava de quatre locomotores, ano-
menades Mataró, Barcelona, Ca-
talunya i Besòs, i també de 62 car-
ruatges, 30 de primera classe i 30
de segona, a més de dos de luxe.
També es van adquirir 32 vagons
més, 18 per a tercera classe, 12 per
a mercaderies i dos per a objec-
tes voluminosos.

BIADA, SOL DAVANT DEL PERILL
El projecte, com hem dit, va su-
perar grans entrebancs. Un d’ells
va ser la crisi de 1847, que va
agreujar-se aquella tardor. El 18

d’octubre la junta havia signat el
contracte amb Mackenzie&Bras-
sey, que suposava un gran com-
promís econòmic. Però el somni
de la línia Barcelona-Mataró es
complicava. Només dos dies des-
prés, tota la junta directiva dimi-
tia excepte Biada, que va conti-
nuar com a tresorer. El 31 d’oc-
tubre va haver d’escollir-se una al-
tra junta que assumís el repte. Se-
guidament, va arribar la “setma-
na negra” de la Borsa de Londres
al novembre, que enfonsaria el
món financer arreu d’Europa.
Gràcies al compromís de Biada, es
va poder salvar el ferrocarril.

UN CAS D’ÈXIT
Ara, 175 anys després, aquest
trajecte inaugural del ferrocarril
s’ha convertit en l’actual R1, la lí-
nia de Rodalies líder en nombre
de passatgers.

Un moment de l’acte commemoratiu del passat 28 d’octubre i un detall del 175è aniversari en un tren actual. Fotos: Ariadna Comas/ACN

175 anys de tren alMaresme
» El 1948 s’estrenava la línia Barcelona-Mataró que canviaria la mobilitat de milers de persones

» El mataroní Miquel Biada va ser qui va importar el projecte des de l’Havana, on residia

Rubén Hidalgo
EL MARESME
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La lupa

Malgrat que Barcelona ha extraterritoria-
litzatgran part de les seves presons, si un
ciutadà o ciutadana de casa nostra comet
un delicte que comporti pena privativa de

llibertat, serà traslladat a presons de l’extraradi de Bar-
celona, però les seves famílies i les persones properes
continuaran residint a la ciutat.

Si bé són nombrosos els estudis que s’han dedicat
a abordar la situació penitenciària de les persones em-
presonades i la seva posterior reinserció social, no ha
estat objecte del mateix tractament la situació de de-
semparament en què queden les seves famílies. Per
aquest motiu, des de la Sindicatura de Greuges de Bar-
celona, juntament amb altres Defensores i Defensors
Locals i la síndica de greuges de Catalunya, hem im-
pulsat un estudi amb la finalitat d’analitzar l’atenció als
familiars de les persones empresonades residents a la
ciutat de Barcelona i a la seva àrea metropolitana.

Els familiars de les persones empresonades es ve-
uen abocats a patiments psicològics, socials, econòmics
i emocionals, entre altres. Alhora, aquests familiars te-
nen un gran desconeixement de possibles cobertures
i serveis als quals poden recórrer per afrontar o pal·liar
les dificultats i problemàtiques amb les quals es troben.

Hauríem de saber fins a quin punt els serveis mu-
nicipals de la ciutat de Barcelona poden contribuir a mi-
nimitzar l’impacte de la presó sobre les famílies. És a

dir, de com les institucions no poden només mostrar
preocupació per la situació de vulnerabilitat en què es
troben les persones empresonades, sinó que aquest con-
text estructural també és extensible, des d’una pers-
pectiva interseccional, a les seves famílies. La garan-
tia dels drets de proximitat de les famílies de les per-
sones empresonades, en virtut del principi de subsi-
diarietat, també s’ha d’afermar des de l’administració
més propera a la ciutadania.

L’efectiva realització del dret a la ciutat, en el seu ves-
sant de ciutat garantista, ens ha de permetre convertir
els municipis en espais de solidaritat, de justícia i de dig-
nitat social. Parlem de municipis perquè el repte aquí
abordat no és exclusiu de Barcelona. La perspectiva d’a-
nàlisi s’ha d’ampliar i plantejar en clau metropolitana,
en veure’s afectats ciutadans i ciutadanes de diferents
ens territorials locals (per exemple, Badalona, Corne-
llà, l’Hospitalet, Rubí, Sabadell, Sant Boi, Santa Colo-
ma, Sant Feliu…). Per tant, requerirà una coordinació
de diferents ciutats per enfocar una clara estratègia me-
tropolitana, fins i tot extensiva a tot el nostre territori.

Com a Sindicatura de Greuges de Barcelona volem
generar propostes per tal de fer front a les conseqüències
de l’empresonament sobre les famílies de les persones
privades de llibertat, així com contribuir a la millora dels
serveis que es poden oferir des de l’àmbit municipal.

En clau municipal, i extensible a l’àmbit metropo-

lità, cal recomanar als serveis socials d’atenció primà-
ria que considerin, com una variable que pot augmentar
el risc d’exclusió social, tenir en la unitat familiar una
persona privada de llibertat; que es tinguin també en
compte els possibles problemes i necessitats en l’àm-
bit econòmic i social, i que es potenciï la coordinació
amb els serveis socials penitenciaris.

De forma innovadora, també considerem que s’hau-
ria de crear un Punt d’Assessorament, Derivació i
Acompanyament (PADA) per a familiars de persones
preses, inicialment a la ciutat de Barcelona, reproduïble
posteriorment en altres indrets de Catalunya. Estaríem
parlant d’una “finestreta única” que garantís l’accés a drets
i serveis de proximitat, independent de l’administració
penitenciària, que tingués la capacitat de generar con-
fiança i pogués establir vincles amb les famílies.

D’aquesta manera, aquest PADA hauria de cen-
tralitzar la informació dels diferents recursos que es-
tan disponibles, tenir una atenció personalitzada i con-
fidencial, derivar cap a recursos pertinents, garantir un
determinat acompanyament i donar resposta en cas de
requerir suport psicosocial.

Com a Sindicatura de Greuges de Barcelona hem fet
aquesta proposta de política pública. Ara correspon al go-
vern municipal posar-la en marxa per tal de dignificar la
vida de les famílies de les persones empresonades, vul-
nerabilitzades i moltes vegades també estigmatitzades.

NLes millors
perles

Els policies han passat de ser els herois de la dreta i laultradreta a ser-ne els enemics. En les protestes a Ferraz per
l’amnistia, els van dir “Piolins”, covards i de tot. Els manifestants
no entenien les càrregues per “puto defender España” (sic).

Creen una nova cançó “de Bad Bunny” amb intel·ligència
artificial (IA) en la qual s’esmenta Bad Gyal. Sona tan

convincent que l’artista catalana es pensa que és veritat i es
grava un vídeo ballant-la. Bad Bunny està enfadadíssim.

Juga un partit de la Copa del Rei i li encaixen 12 gols. Uns diesdesprés, l’entrevisten a la ràdio i decideix que la millor
manera de sortir del pas és fer un “acudit” sobre el futbol
femení. És el que ha fet el porter del Tardienta, retratat dos cops.

La Fiona ha passat dos anys tota sola en un penya-segat
escocès. Ara, per fi, l’han rescatat. És la història d’una

ovella que ja ha estat batejada com “l’ovella més solitària
del món” i que s’ha fet famosa gràcies a la BBC.

LA FOTOFrancesc Voltas/ACN
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per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Les famílies de les persones empresonades
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A les xarxes

@Catinformacio: El president Aragonès
ha traslladat al papa Francesc la seva aposta
per l'amnistia i el referèndum, durant una
audiència privada al Vaticà.

@mockudrames: Estem davant del co-
meta Halley de les càrregues policials.
Gaudiu de les imatges que passen una
vegada cada 75 anys.

#BogeriaAMadrid #AragonèsAmbElPapa

Safata d’entrada

Les persones són déus per
als seus gossos, per això
n’hi ha que els estimen

més que a ningú; això va escriu-
re Aldous Huxley. Hem de reco-
nèixer que la nostra animalitat
pot arribar a ser intensa, com-
passiva o indiferent. L’amistat
entre espècies és vital per sobre-
viure, sobretot si s’expressa en el
sentit d’una lleialtat mútua.

El comportament humà rep
molts reflexos del que passa al seu
voltant i, si l’agressivitat o la vio-
lència que s’observen en aquesta
època s’utilitzen per resoldre con-
flictes (com s’aprecia a les panta-
lles i a la vida quotidiana, entre es-
tadistes i polítics), podríem con-
cloure que tot està permès. Les
precàries situacions econòmiques
i socials posen en perill el futur de
bones persones que viuen en am-
bients dolents i inflexibles, que di-
fícilment ofereixen oportunitats a
la gent que es mou a cops, en al-
guns casos tan destructius i gra-
tuïts que passen per alt certes pa-
tologies del comportament.

A Dogman, una pel·lícula del
gran Matteo Garrone, s’intueix la
descripció sòrdida de personatges
coberts de por entre bassals en-
fangats d’asfalt gris; la crueltat i la
dificultat de mantenir una mica de
dignitat és una constant incerte-
sa on no se sap qui té el timó de
les seves vides. Es tracta d’una fau-
la tensa, que produeix un males-
tar profund i adverteix dels perills
i enganys de conceptes com fra-
gilitat i fortalesa, resiliències febles
i altres dilemes íntims com la
submissió i la degradació perso-
nal d’un subjecte humiliat, d’una
policia passiva i curta de vista,

Ètica
per Francesc Reina

d’uns veïns que no veuen allò
que no volen veure. Marcello
Fonte interpreta un ésser en-
fonsat en la misèria, aplatat
per un trasbals que el té de ge-
nolls, però, lluny de resignar-se,
cansat del menyspreu d’uns
delinqüents que campen a plaer,
reacciona per mostrar-li al seu
grup afí que es poden assolir ho-
ritzons d’esperança. Amb una
tendresa exquisida cap als gos-
sos, als quals mima, el prota-
gonista mostra com els pensa-
ments negatius s’apoderen del
seu ésser pacífic i tímid; sor-
geixen de la mirada trista d’un
homenet senzill que sucum-
beix a la paciència infinita, su-
perant-la amb una venjança si-
lenciosa que sembla el destí in-
evitable d’una classe social de-
terminada. L’interior de la ment,
quan es viu un infern, pot cau-
re a la crida del mal.

La pel·lícula ens apropa a la
relació essencial entre espècies.
El maltractament animal, fins fa
poc al nostre país, ha estat la nor-
ma i el procés habitual encorat-
jat per lleis que permetien i ani-
maven a torturar i matar (avui
dia la caça furtiva és la tercera
font de riquesa mundial després
del comerç d’armes i drogues).
Fa anys que vam trencar els lla-
ços sagrats amb la natura. Fins
que es trenqui el terra.

A Espanya hi ha més de 29
milions de mascotes, és a dir,

més gossos i gats que nens me-
nors de 14 anys. Es diu que les
criatures domèstiques són una
font de companyia, alegria i
amor, que guareixen de l’estrès
i la depressió; però també s’a-
lerta del perill que aquest con-
sum desbocat pot provocar
quan es pretén humanitzar-
los excessivament, o quan es
converteixen en un objecte ca-
pritxós, quan es tracten com
una cosa o quan s’abandonen.
El benestar animal comença a
ser clau en la nova cultura dels
drets, mostra una gran contra-
dicció i contrast entre la in-
tel·ligència emocional i el dèfi-
cit psicològic i de comprensió
dels amos, que no contemplen
la infelicitat d’una vida en pisos
o en gàbies, o a la intempèrie.

Arribarà el dia que pren-
drem consciència que som una
família més, que ens hem passat
la vida anant i venint entre cops
de porra i abraçades, entre esti-
macions i sotmetiments: pu-
sil·lànimes irritants, patètics pa-
llassos de les bufetades que re-
corren els camins. Potser l’a-
bundància de gossos i gats a les
ciutats mostra la necessitat de ser
més humans, de retrobar-nos
amb territoris perduts o oblidats.
Potser la intel·ligència és una
cosa tan simple com aspirar a
una vida acceptable per a qual-
sevol existència, que eviti el pa-
timent dels uns contra els altres.

@KRLS (Carles Puigdemont): No ens re-
fiem de les promeses, anirem acord a
acord. El “A cambio de nada” ha anat a la
paperera de la història.

#AcordJuntsPSOE

Els semàfors

La nova estació d’Ocata hauria
d’estar enllestida el pròxim mes
de gener. Aquest és el nou
termini que va fixar Renfe 

el passat 16 d’octubre en la visita
a les instal·lacions. Des de l’inici
de les obres, el 2022, el projecte
acumula diversos retards.

pàgina 6Renfe

Un any més els Premis Butaca 
se celebraran a Premià de Mar,
on va néixer la iniciativa el 1995.

Des de l’Ajuntament 
celebren que els guardons 
es tornin a entregar al poble i 
asseguren que lluitaran perquè

el certamen es quedi.
pàgina 10Premis Butaca

El vilassarenc Alex Cortés 
ha estat un dels guanyadors 
del Maresmusic, el festival 
de música jove del Maresme.
Cortés tindrà l’oportunitat
d’actuar en un festival 
de Catalunya i destaca la

importància d’aquest concurs.
pàgina 11Alex Cortés



Novembre 2023

El Masnou
| 6

líniamar.cat

Renfe preveu que la nova
estació d’Ocata obri al gener

TRANSPORT4La nova estació
d’Ocata hauria d’entrar en fun-
cionament el pròxim mes de
gener. Així ho va anunciar Ren-
fe el passat 16 d’octubre a la dar-
rera visita dels seus represen-
tants a les obres de l’estació. 

Un termini que suposa un
nou retard respecte la previsió
feta al febrer d’aquest any, que
preveia que la reforma s’acabés
a finals d’any. Si res no canvia,
a principis del 2024 els masno-
vins ja podran agafar de nou el
tren a Ocata, cosa que no fan des
del març de 2022, quan van
començar les obres. Segons el

personal tècnic,  la gran dificul-
tat que han encarat és la filtra-
ció d’aigua provinent de la capa
freàtica, que ha resultat tenir un
nivell més elevat que el que
s’havia estimat abans d’iniciar
els treballs. Actualment ja s’es-
tà a punt d’acabar la imper-
meabilització del vestíbul, que
s’esta construint sota les vies, i
els treballs de renovació de les
andanes i de la infraestructura
que acollirà els ascensors de
l’estació.  Mentrestant, continua
operatiu el servei de bus llan-
çadora que connecta amb l’es-
tació de Masnou.

URBANISME4La manca d’acord
entre el Casino i el consistori pel
preu de l’expropiació va dur el cas
al Jurat d’Expropiació de Catalu-
nya, que ha fixat el preu del ter-
reny en 1,1 milions d’euros. Una
xifra força superior als 235.000
euros que ha pagat l’Ajuntament
per l’expropiació i també bastant
més baixa dels 3,4 milions d’eu-
ros que demana el Casino. Fins al
24 de novembre, ambdues parts
poden presentar un recurs a la de-
cisió del jurat, cosa que el Casino
ja ha confirmat a Línia Mar que
farà, mentre que l’Ajuntament, ho
“estudiarà”. Un cop es resolgui el
recurs o recursos, també es podria
acudir al Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya perquè fixi
el preu definitiu.

En paral·lel,  el govern local
aprovarà al ple del 16 de novem-
bre una modificació de crèdit so-
bre el pressupost municipal del
2023 per disposar dels 861.000
euros de diferència entre la quan-
titat ja pagada al Casino i la fixa-
da pel Jurat d’Expropiació. Pel
que fa als criteris d’expropiació,

l’Ajuntament i el jurat defensen
que  la situació urbanística d’ori-
gen de la finca ha de ser la que
marqui el preu. Aquesta apareix
al PGOUM anterior a la modifi-
cació qualificada d’espai públic.
D’altra banda, el Casino al·legava
que el pati s’havia de valorar com
si fos sòl residencial.

“PROPIETAT MUNICIPAL”
L’equip de govern insisteix que el
patí del Casino és propietat mu-
nicipal des del 28 de setembre del
2022. “Podrà tenir la propietat,

però no la possessió mentre no es
resolguin les qüestions jurídi-
ques”, afirma el president del
Casino, Joaquim Pera. A més,
Pera recorda que encara s’ha de
resoldre el contenciós adminis-
tratiu presentat contra la modifi-
cació del PGOUM, que en cas que
fos favorable al Casino “anul·laria
la modificació i les actuacions
expropiadores” de l’Ajuntament.
“El Casino  no té altre interès que
el de facilitar la vida associativa,
cultural i recreativa”, conclou el
president del Casino.

Imatge del pati del Casino. Foto: Ajuntament del Masnou

L’expropiació del pati del
Casino, valorada en 1,1 milions

Imatge de la visita institucional a l’estació. Foto: Domènec Cano/Ajuntament

Mobilitat | Un any de la zona verda al Masnou
El 30 de setembre del 2022 s’implantava la zona verda al Masnou. A

mitjans de novembre, l’Ajuntament farà un balanç que compartirà amb els
veïns. Es preveu una ampliació i millora que estaria enllestida en un any.
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 

L’estètica dels polítics que
apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.

Totes aquestes imatges tenen
gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.

En aquest sentit, quan part de
la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 

Amb algunes excepcions du-
rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 

En declaracions al Línia, l’ex-
diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 

Encara  van ser més agressius
els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.

No cal anar gaire lluny en el temps
per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.

Els atacs contra les dones pel seu
físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.

En resum, comentar com van o
deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 

Fernàndez va ser, probable-
ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 

Això resulta sorprenent per-
què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.

És per tot això que des del Lí-
nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 

La seva companya de partit i
diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.

Altres polítics com l’exalcalde
de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   

En la mateixa línia, la regido-
ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.

Una altra fotografia molt di-
ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Els Premis Butaca tornen 
a Premià el 20 de novembre

TEATRE4Per segon any conse-
cutiu, després del parèntesi del
2021 i el retorn del 2020, els Pre-
mis Butaca se celebraran a Premià
de Mar, on va néixer el certamen
el 1995. L’acte d’entrega d’aquests
guardons teatrals es farà al Pave-
lló d’Esports el 20 de novembre. 

El passat 15 d’octubre es va ob-
rir el període de votacions, que es
tanque el 13 de novembre, i es van
presentar els nominats a l’Auditori
de l’Institut del Teatre de Barce-
lona. L’alcalde de Premià de Mar,
Rafa Navarro, va destacar la tor-
nada dels premis al municipi i va

assegurar que des del govern lo-
cal vetllaran perquè no marxin de
la ciutat. De fet, l’edició del 2023
és la segona de les tres que se ce-
lebraran a Premià de Mar gràcies
a l’acord entre el consistori i l’As-
sociació dels Premis Butaca.

Entre els nominats de l’edició
d’enguany destaquen els mun-
tatges Tots eren fills meus, Gol-
fus de Roma i Odissea, amb 11,
8 i 5 nominacions, respectiva-
ment. Les entrades per assistir a
la gala tenen un cost de 10 euros
i es poden comprar al web de
l’Espai Amistat.

MEDI AMBIENT4Preservem el
Litoral, entitat que forma part de
la Coordinadora Preservem el
Maresme, expressava el passat 21
d’octubre la seva preocupació,
una vegada més, per l’estat del
Litoral i de les rieres. En aquest
cas, el motiu va ser el temporal
que es va produir els dies 19 i 20
d’octubre. En concret, va desta-
car dues zones que els preocupen
especialment, una d’elles a Pre-
mià de Mar. “Detectem situa-
cions alarmants de perillositat en
desembocadures de rieres que
requereixen mesures urgents. A
tall d’exemple, especifiquem les
dues situacions potser més alar-
mants que es repeteixen, també,
en altres municipis: la desem-
bocadura d’Arenys de Mar i la
inundabilitat de Premià de Mar”,
asseguren en un comunicat. 

En el document recorden que
les tempestes que van tenir lloc a
l’estiu ja van evidenciar un “greu
risc” a la rotonda del port i al tor-
rent Amell, on no es va tenir en
compte l’inundabilitat, a més de a
tot el nucli antic de la població.

L’URBANISME, UN CAUSANT
La coordinadora assegura que el
creixement urbanístic a Premià de
Mar  no fa més que agreujar la si-
tuació que ja, de per si, pot causar
la meteorologia. “Continuar cons-
truint i impermeabilitzant la con-
ca amb urbanitzacions com les de
Can Nolla i La Cisa, i altres pro-
jectes com el de les Hortes de po-

nent és un acte temerari que
agreujarà la inundabilitat”, ex-
pliquen des de Preservem el Li-
toral, que afegeixen que Premià de
mar es troba “al límit d’inunda-
bilitat i  de creixement urbanístic”.
Per aquestes causes, demanen
“mesures urgents” contra els fu-
turs aiguats, com ara modificar
l’actual model de creixement.

La rotonda d’accés al Port és una de les zones en risc. Foto: Arxiu 

Preocupació veïnal pel risc
d’inundacions al municipi

Imatge amb els nominats als Premis Butaca. Foto: Ajuntament

Música |Triple empat al concurs Delayta’ns 2023
El concurs musical de grups emergents Delayta’ns ha tingut un resultat
inèdit en  l’edició del 2023. Willio, Koré i Xerrich han protagonitzat un
triple empat a la final celebrada el 4 de novembre a l’Espai Amistat.
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Alex Cortés:  “Formats com 
el Maresmusic són necessaris”
MÚSICA4El compositor vilassa-
renc Alex Cortés ha estat un dels
premiats de la 19a edició del Ma-
resmusic, el concurs de música
jove del Maresme. A la final, ce-
lebrada el passat 21 d’octubre,
Cortés va guanyar una actuació re-
munerada a un festival de Cata-
lunya, que tindrà lloc el 2024. 

Tot i que l’any passat es va
apuntar al certamen i finalment no
va poder actuar, enguany ha gau-
dit de l’experiència completa en
format banda. Una vivència que,
diu, ha estat molt profitosa. “For-
mats com el Maresmusic són
molt necessaris. Donar suport a la
gent que comença és essencial per

créixer”, explica Cortés a Línia
Mar. L’artista vilassarenc també
estudia i es dedica al teatre. L’any
passat va estar amb la company-
ia La Cubana, al teatre Coliseum.
Tot i això, té clar que, en un futur,
vol dedicar-se exclusivament a la
música. “És el que m’agrada des
de petit i el que la meva família
m’ha inculcat”, assegura.

El 2024 “serà com un desper-
tar” musicalment, diu Cortés, que
té previst treure el primer single
al gener, on parla de vivències
traumàtiques i del creixement
personal que ha viscut en aquest
últim any i mig,  i cap a finals d’a-
ny publicar el seu primer àlbum.

POLÍTICA4Novetats a l’Ajunta-
ment. Junts Estimem Vilassar i
Esquerra Republicana anuncia-
ven el passat 3 de novembre un
acord per governar en majoria
durant el present mandat 2023-
2027. L’objectiu, expliquen des
de l’Ajuntament, és encarar els
reptes del municipi amb un go-
vern “fort, cohesionat i estable”
i que aposta pel consens i el
treball amb la resta de partits a
l’hora de tractar els temes cab-
dals del poble. 

Amb aquest canvi, el go-
vern, liderat per l’alcaldessa
Laura Martínez (Junts), queda
format pels 9 regidors de Junts
i els 3 d’ERC i també s’incorpo-
ra una tinença d’alcaldia i es
creen quatre noves regidories

(Planificació Municipal i Agri-
cultura, Barris, Platges, i Festes
Populars). Pel que fa a la cap de
files d’ERC, Marta Rovira, as-
sumeix la tercera tiença d’alcal-
dia (Cultura, Agricultura i Pla-
nificació Municipal).

Una entesa que ha estat pos-
sible, diuen els dos partits, grà-
cies a la  coincidència en molts
punts dels programes electorals.

Una nova coalició que, assegu-
ren, advoca  per l’impuls a les po-
lítiques municipals en diferents
àmbits com la cultura, la llengua,
la mobilitat, l’atenció ciutadana
i la sostenibilitat, entre d’altres.
També, afegeixen les dues for-
macions, s’uneixen per “establir
les bases per fer créixer” la ca-
pacitat executiva i de planificació
a llarg termini de l’Ajuntament. 

Imatge del nou equip de govern. Foto: Ajuntament de Vilassar

Junts i  ERC signen un acord 
per governar en majoria

Imatge de la banda al Maresmusic. Foto cedida

Residus |Vilassar de Mar rep el Premi Humana 
Vilassar de Mar ha rebut el premi Humana Circular pels bons resultats en la

recollida de residus tèxtils. El 2022, als 22 contenidor que la Fundació
Humana té a Vilassar, de mar es van recollir un total de 82,4 tones de tèxtil. 

Marta Rovira, d’ERC,
assumeix la tercera
tinença d’alcaldia
del nou govern
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PREMIÀ DE DALT4El passat 20
d’octubre es va iniciar l’enderroc
de la volta de l’antiga fàbrica Can
Mercadal edifici situat al carrer
Montseny, al barri de La Flo-
resta. Recordem que l’espai, que
és de propietat privada tot i que
l’Ajuntament el va intentar com-
prar, acollirà un projecte espor-
tiu on el Club Vòlei Platja BSC
traslladarà les seves pistes que
actualment estan a l’exterior del
pavelló municipal.

Enderrocada la
Volta de l’antiga
Can Mercadal

VILASSAR DE DALT4En el marc
dels actes de Tots Sants, Vilassar
de Dalt va inaugurar el diumenge
5 de novembre al cementiri  un
nou espai de dol perinatal. Aques-
ta zona s'ha creat a partir de la ini-
ciativa de l'Associació Ania, que
dona suport a famílies que han pa-
tit la mort d'un nadó durant la ges-
tació o els dies posteriors al nai-
xement.  L’espai està format per
un mural blanc amb frases com
“Fugaç i brillant com un estel”.

Nou espai 
de dol perinatal 
al cementiri

CABRILS4El personal tècnic de
la Diputació ha iniciat a Cabrils
la digitalització de documents de
l’arxiu municipal, un recurs que
ofereix la Diputació de Barcelo-
na als Ajuntaments adherits a la
Xarxa d’Arxius Municipals, de la
que Cabrils en forma part des de
l’any 2021. Es digitalitzaran
prop de 10.500 pàgines que cor-
responen al període comprès
entre el 1836 i el 1995.

Comença la
digitalització del
fons  municipal

TEIÀ4Dilluns, 6 de novembre,
van començar les obres de cons-
trucció de la futura pista de pa-
tinatge de can Llaurador “per tal
de fer un parc més complet on
puguin practicar-se esports ur-
bans, incloses les diferents me-
todologies del freestyle”. El pro-
jecte es va adjudicar a  l’empre-
sa Vulcano Skateparks SL per un
import de 103.295 euros i comp-
ta amb la subvenció de 101.781
de la Generalitat.

Comencen les
obres del nou
‘skatepark’

ALELLA4Amb el suport de la
Diputació de Barcelona, l'Ajunta-
ment d'Alella promou la creació
d'un grup de suport i ajuda mútua
adreçat a persones cuidadores no
professionals que tinguin cura de
persones amb problemes de salut
mental. Entre els objectius, des-
taquen la millora de la qualitat de
vida de les persones cuidadors no
professionals i oferir suport emo-
cional per reduir l’impacte nega-
tiu que pot tenir la cura.

Grup de suport
per a cuidadores
no professionals

CABRERA4El passat 11 de no-
vembre va arrencar la primera
campanya de sensibilització al
castell de Burriac, que s’estendrà
durant quatre caps de setmana i
que té com a objectiu sensibilitzar
la gent sobre la importància d’a-
quest monument històric. En oca-
sions, els cabrerencs reporten in-
cidències i comportaments incívics
al castell, que és molt freqüentat
durant els caps de setmana.

Demanen més
civisme al Castell
de Burriac

RECICLATGE4El Maresme és la
comarca amb millor percentatge
de recollida selectiva de residus
amb un 46% i l’única que supera
la mitjana de Catalunya (45,33%).
Tot i estar al capdavant, encara
està lluny de l'objectiu de reci-
clatge fixat per la Unió Europea
pel 2025, que  el situa en el 55%
dels residus generals, mentre que
pel 2020 era del 50%. 

Així ho va exposar el 23 d’oc-
tubre el director de l’Agència de
Residus de Catalunya (ARC),
Isaac Peraire,  en un balanç sobre
les últimes dades publicades. 

Però no tot són bones notícies.
De fet, el contrari. Peraire va as-
segurar que  la recollida selectiva
de residus es troba estancada a la
vegueria de Barcelona, formada
pel Barcelonès, el Baix Llobregat,
el Vallès Occidental, el Vallès
Oriental i el Maresme, i que és la
més poblada de Catalunya, amb
prop de 5 milions d'habitants.  

L’any 2021 es van recollir de
forma selectiva el 39,48% dels re-
sidus, mentre que el 2022 el per-
centatge va ser del 40,2%. Un mi-
llora que el director de l’ARC va

qualificar “d’insignificant”.  Tam-
bé va afegir que els sistemes de re-
collida selectiva que s’han utilit-
zat fins ara han arribat al màxim
i que cal avançar en els models efi-
cients, com són el porta a porta o
els contenidors intel·ligents. 

Segons les dades del 2022, ga-
irebé el 60% dels municipis que
van fer recollida porta a porta a
Catalunya van superar el 70%
de recollida selectiva bruta i més

del 90% van superar el 50%. Pe-
raire confia que les dades millo-
rin l’any que ve, ja que ha desta-
cat que alguns municipis de la ve-
gueria van implementar siste-
mes de recollida selectiva d’alta
eficiència el 2022. Va avisar, però,
que “fins que els municipis més
grans no apliquin” aquests models
no s’aconseguirà la “millora ne-
cessària” per complir amb el
marc europeu.

Contenidors de recollida selectiva a Mataró. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El Maresme, líder en recollida
selectiva de residus a Catalunya

Recuperació econòmica
moderada al Maresme

ECONOMIA4La comarca del Ma-
resme consolida la recuperació
econòmica iniciada el 2021 des-
prés de la crisi generada per la
pandèmia de la covid. 

Una conclusió que s’extreu a
l'Informe Econòmic Local de la
província de Barcelona, elaborat
per la Diputació. La comarca ex-
perimenta una “evolució positiva”
en els diferents indicadors so-
cioeconòmics analitzats en el do-
cument, tot i que ho fa amb me-

nor dinamisme que al conjunt de
la província. L’única excepció és
baixada de l’atur, que disminueix
un 6,7%, un percentatge per sobre
la mitjana de la província (-4,3%).
En la resta, s’aprecia una millora
moderada, com l’augment de  l’o-
cupació registrada resident a la co-
marca (2,1%) o el creixement dels
llocs de treball (2,2%), entre els
quals destaquen en els àmbits
dels serveis d’allotjament i de tas-
ques administratives.Un hotel de la comarca. Foto: ACN

Ajudes | 8 milions per als ajuntaments del Maresme
La Diputació de Barcelona va aprovar el dijous 9 de novembre la distribució

de 75 milions d’euros a ajuntaments i entitats. 8,29 milions aniran als
consistoris del Maresme perquè puguin tancar l'any sense dèficit



13 | 

Esports Futbol sala | El CEFS Sant Joan de Vilassar rep el Futbol Sala Ripollet
El conjunt de Jordi Marín rebrà el pròxim dissabte 18 de novembre a les 17.45 hores el 
Futbol Sala Ripollet, en partit corresponent a la vuitena jornada del grup 1 de la Tercera 
Divisió. El CEFS Sant Joan de Vilassar necessita ser molt més sòlid en atac i en defensa.

Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veure
la llum i altres, com és el cas de la
Super Copa, simplement s’ajor-
nen. “Enteníem que durant la
pandèmia no podíem crear
aquesta nova competició. Sense
la covid-19, segurament l’hauríem
presentat la temporada 2021-
2022. O, almenys, aquesta era la
nostra idea”, confessa Ferran
Aril (La Seu d’Urgell, 1956), pre-
sident de la Federació Catalana de
Basquetbol (FCBQ).

La Super Copa, que en el cas
de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent du-
rant el Centenari de la Federació
i després de tres anys de cocció.
“Volíem organitzar un campionat
amb els 14 millors equips mas-
culins i femenins que fos la pun-
ta de la piràmide de les nostres
competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia. 

A mitjan passada temporada
es van reunir amb les entitats
que tenien opcions de poder
disputar el torneig aquest curs.
“Com us imagineu i voleu que si-
gui la nova competició?” o “Qui-
nes creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa. 

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format espe-
cíficament per a la introducció de
dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu. “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”. 

El segon, tercer, quart i cinquè
classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Final
a Quatre, que fins ara era el format
que decidia els dos bitllets. Men-
tre que en la competició masculi-
na també es disputarà una Final
a Quatre, que, en funció dels re-
sultats de la Final a Quatre i de la
normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.   

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició. 

Lluny queda la situació durant
la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta  di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.   

Es crearà una comissió de se-
guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels de Super Copa (dos de
la masculina i dos de la femenina),
i que seran triats per les mateixes
entitats, i dos o tres de la Fede-
ració Catalana de Basquetbol. La
comissió de seguiment es reuni-
rà cada mes o mes i mig. Quan si-
gui necessari, es convocarà a to-
tes les entitats participants.  

Segur que en aquestes re-
unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que  tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acostu-
mats o no ho havien fet mai, i nin-
gú neix ensenyat. A més, cadascú
té les seves circumstàncies. Qui ju-
gui en una instal·lació municipal
segurament tindrà condicionants
diferents de qui tingui pavelló
propi. El cas és, a poc a poc, caldrà
complir uns mínims en la re-
transmissió”, descriu Aril. 

Les retransmissions han de ser
en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la prime-
ra volta [just després se celebrarà
un All Star masculí i femení] esti-
guem en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà. 

L’aparició de la Super Copa ha
fet que la Tercera Catalana pas-
si a denominar-se Primera Ter-
ritorial. L’estructura d’ascensos
no canviarà i els millors conti-
nuaran pujant a Segona Catala-
na. El fet que els grups siguin de
Barcelona, Lleida, Girona i Tar-
ragona “abaratirà costos als clubs
en els desplaçaments”.   

“Segur que hi haurà detalls
i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril. 

Toni Delgado
PREMIÀ DE MAR

La Super Copa és de consens
» El Masnou Basquetbol i AB Premià disputen el nou torneig de la Federació Catalana de Basquetbol
» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ
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On comença i on acaba el cos? Què pot
fer un cos i quant pot suportar? Ferida o
miracle, de vegades el cos dibuixa amb
la seva pell els límits d’una zona de joc, de
vegades els d’un camp de batalla. Mira-
cle és una obra polifònica, una xarxa
d’intenses relacions i rituals corporals.
Com pot un cos convertir-se en molts?
A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Miracle
Enis Maci

Sidonie ja té deu àlbums publicats. El grup
barceloní va estrenar a finals d’octubre el
desè disc de la seva carrera, Marc, Axel y
Jes (Sony Music). Segons els integrants de
la banda, es tracta del “disc més Sidonie
de Sidonie”, és a dir, probablement és l’àl-
bum que més els representa. També as-
seguren que el seu nou treball discogràfic,
format per deu cançons, és “molt pop”.

Música

La Nora i en Hae Sung, dos amics de la in-
fància amb una forta connexió, es van se-
parar quan la família de la Nora va mar-
xar de Corea del Sud per anar a viure al Ca-
nadà. Molts anys després, quan la Nora es-
tudia teatre a Nova York, es retroben on-
line. Després, passaran una setmana que
els enfrontarà a l’amor, al destí i a les elec-
cions que conformen una vida.

Pelis i sèries

Vides passades
Celine Song

Marc, Axel y Jes
Sidonie

Les dones en el disseny
El Disseny Hub de Barcelona acull, des del passat mes

d’octubre i fins al mes de gener, l’exposició Som aquí! Les
dones en el disseny. Es tracta d’un repàs de la situació de
les dones en el món del disseny des de l’any 1900 fins als
nostres dies. La mostra recull creacions femenines en di-
ferents àmbits del disseny: interiorisme, ceràmica,  joieria,
disseny gràfic, il·luminació o tèxtil, per exemple. L’objectiu
d’aquesta exposició és, segons l’organització, oferir “un

estudi crític dels èxits i les condicions de treball de les do-
nes dissenyadores durant el segle passat” i l’actual.

I S A K  A N D I CQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Recordes la darrera promesa que has fet
o que t’han fet? Així s’obre aquest assaig
que explora el concepte de promesa. Vi-
vim en una societat aterrida pel futur, ob-
sessionada per predir i projectar, contro-
lar i planificar. Però qui gosa, avui, prometre
res? Aquest llibre mostra les claus histò-
riques, filosòfiques i literàries del poder de
la promesa i de la seva fragilitat actual.

Llibres

El temps de la promesa
Marina Garcés

|RoboCop: Rogue City
Un shooter, és a dir, un videojoc de trets en primera persona, basat en les
exitoses pel·lícules de RoboCop.Disponible per a PC, PS5 i Xbox Series X/S.
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Viuen línia

Isak Andic (Istanbul, 1955) es va traslla-
dar juntament amb la seva família a Bar-
celona a finals dels anys seixanta. Als se-
tanta, va fer els seus primers passos en
la indústria de la moda i l’any 1984 va
fundar l’empresa Mango, que obria les
portes de la seva primera botiga al pas-
seig de Gràcia. La resta és història. La
marca no ha deixat de créixer durant

aquests prop de quaranta anys de fun-
cionament i, per tant, la fortuna d’Andic
s’ha anat eixamplant. Fa anys que se si-
tua entre els catalans més rics, però des

de l’any passat ocupa el lloc
número 1 del rànquing de fortunes ca-
talanes, segons la revista Forbes. Aquest
any, a més, s’ha convertit en la desena
persona més rica de l’estat espanyol.

Famosos

Ser el fundador de Mango
Aquesta famosa empresa de moda va néixer l’any 1984

Consolidar-se com el català més ric
I convertir-se en el desè espanyol més ric, segons la revista Forbes

Força indiferència
Potser per la seva discreció, ha generat pocs comentaris
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

No hauríem d’acostumar els infants als fregits, sinó promoure
altres preparacions com el vapor, la planxa, el forn o els guisats 

E S T I L S  D E  V I D A

i PEDIATRIA 
L’estiu és ric en verdures i fruites i, a més, proporciona les cir-
cumstàncies més adequades per a la pràctica de l’esport. A la
tardor, en canvi, la dieta s’omple d’aliments calòrics i es buida de
fruites, i el sedentarisme es multiplica, per culpa del temps o de
la mandra. El resultat de tot plegat és l’augment de pes i de mal
humor en general, sobretot després de Nadal. L’alternativa és
una dieta rica en cereals, verdures, fruites de temporada, lle-
gums, peix i oli d’oliva, una fórmula que té uns efectes benefi-
ciosos per a la salut, especialment en els infants. 
Les dietes dels nens i nenes, per la raó que sigui, abusen de

tots els elements que s’haurien de restringir o fins i tot eliminar:
els greixos saturats, els sucres refinats, les begudes ensucrades i
els snacks. Cal substituir-los pels aliments recomanats i alhora
establir pautes i horaris clars. Menys racions i més àpats és un
bon lema. Concretament, cinc àpats al dia seria una bona mitja-
na. El més important d’ells és l’esmorzar, que s’hauria de fer a
casa i incloure lactis, cereals i fruita o sucs de fruita fresca. En ge-
neral, cal incrementar el consum de fruita i de verdura, menjar
més peix i consumir molta més farina integral.       

Errors en l’alimentació dels infants

Cal limitar el consum d’aliments rics en calories i menjar
menys carn amb greixos visibles o pell i embotits   

Les claus

Els àpats han de ser una experiència grata per als infants, 
per això cal oferir-los menús saludables, però atractius

De poc serveix seguir una dieta saludable si no
practiquem esport o fem una mica d’exercici físic 
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CALORIES

MENÚS

CUINA

SEDENTARISME
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